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delse i offentligt hverv fra og med den 6. no. 
vember 1990. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at der meddeles de pågældende 
orlov som ansøgt, og at stedfortræderne indkal- 
des som midlertidige medlemmer. (Ophold). 
Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Tredje næstformand (Povl Brøndsted): 
Jeg må bede om mindre samtale i salen. 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele orlov 

til 5 medlemmer af Folketinget og at indkalde 
stedfortræderne. 

Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 
skal jeg tillade mig at gøre indstilling om, at 
stedfortræderne godkendes som midlertidige 
medlemmer af Folketinget. 

Hr. Bjørn Westh er valgt i Viborg Amtskreds, 
og i anledning af hans orlov indkaldes l. sted- 
fortræder for Socialdemokratiet i denne amts- 
kreds, slagteriarbejder Ole Vagn Christensen. 

Hr. Jens Thoft er valgt i Århus Amtskreds, og 
i anledning af hans orlov indkaldes 2. stedfor- 
træder for Socialistisk Folkeparti i denne amts- 
kreds, adjunkt Birte Lau Pedersen, idet 1. sted- 
fortræder, lærer Lone Stig Andersen, ikke øn- 
sker at indtræde under denne orlov. 

Hr. Ellefsen er valgt på Færøerne, og i anled- 
ning af hans orlov indkaldes I. stedfortræder 
for Sambandspartiet, maskinmester Johs. M. 
Olsen. 

Fru Jette Pors er valgt i Roskilde Amtskreds, 
og i anledning af hendes orlov indkaldes 1. 
stedfortræder for Centrum-Demokraterne i 
denne amtskreds, direktør Poul Emmert Ander- 
sen. 

Fru Pia Christmas-Møller er valgt i Vejle 
Amtskreds, og i anledning af hendes orlov ind- 
kaldes 1. stedfortræder for Det Konservative 
Folkeparti i denne amtskreds, direktør Bo Kri- 
stensen. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet disse sager, og jeg kan herefter 
på udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

I. Som midlertidige medlemmer af Folketin- 
get fra og med den 30. oktober 1990 godkendes: 

1. Slagteriarbejder Ole Vagn Christensen, 
2. Adjunkt Birte Lau Pedersen, 
3. Maskinmester Johs. M. Olsen og 
4. Direktør Poul Emmert Andersen. 
II. Som midlertidigt medlem af Folketinget 

fra og med den 6. november 1990 godkendes: 
Direktør Bo Kristensen. 

Hermed sluttede forhandlingen 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 108 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Anden behandling af lovforslag nr. L 10: 
Forslag til lov om oprettelse af Færøernes Stift. 
Af kirkeministeren (Torben Rechendorff). 
(Fremsat 3/10 90. Første behandling 10/10 

90. Betænkning 24/10 90). 

Der var stillet l ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget 
og spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling under 
ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§'§ 1-4, ændringsforslaget og § 5, således æn- 
dret, 
vedtoges uden afstemning. 

Loyforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Tredje næstformand (Povl Brøndsted): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
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forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Første behandling af lovforslag nr. L 48: 
Forslag til dyreværnslov. 
Af justitsministeren (Engell). 
(Fremsat 24/10 90). 

Sammen med denne sag foretoges den under 
punkt 5 på dagsordenen opførte sag, nemlig: 

5) Første behandling af lovforslag nr. L 46: 
Forslag til dyreværnslov. 
Af Margrete Auken (SF) m.fl. 
(Fremsat 23/10 90). 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Forhandling 

Tredje næstformand (Povl Brøndsted): 
Vi skal have ro i salen. 

Justitsministeren (Engell): 
De forslag, som vi skal behandle, og hvoraf 

jeg indledningsvis alene skal kommentere det 
forslag, som Socialistisk Folkeparti har frem- 
sat, giver mig anledning til nogle indledende 
betragtninger. 

Forslagene rummer nogle vigtige og centrale 
problemstillinger, fordi de drejer sig om vores 
forhold til dyrene. En meget stor del af den 
danske befolkning har daglig kontakt med le- 
vende dyr, det være sig kæledyr, husdyr eller 
sportsdyr, og derudover har vi næsten alle sam- 
men det forhold til dyr, at en række dyrearter 
leverer eller udgør en del af vores føde. Bl.a. 
derfor bør dyrs velfærd og menneskers behand- 
ling af dyr være et emne, som interesserer os al- 
le, og det er mit indtryk, at sådan forholder det 
sig rent faktisk også. 

Forud for fremsættelsen af forslagene har 
der været et grundigt udvalgsarbejde, som re- 
sulterede i en betænkning om dyreværn og en 
lang og nyttig debat, hvor betænkningens for- 
slag er blevet belyst under mange forskellige 
synsvinkler. Nu er tiden kommet, hvor det er 
vores, dvs. politikernes, opgave at træffe en be- 
slutning. 

Efter min opfattelse medfører det forslag, 
som regeringen har fremsat, en væsentlig styr- 
kelse af dyrenes stilling, samtidig med at det på 
en velafbalanceret måde tager hensyn også til 
andre interesser. 

Til SF's forslag vil jeg naturligvis knytte nog- 
le bemærkninger, og jeg vil starte med at glæde 
mig over, at der på en lang række punkter er 
overensstemmelse mellem SF's forslag og det 
forslag, som jeg på regeringens vegne har frem- 
sat; men der er sandelig også en række forskel- 
le, og de væsentligste af disse vil jeg godt frem- 
sætte nogle kommentarer til. 

For det første foreslår Socialistisk Folkepar- 
ti, at der skal nedsættes et nyt råd, et dyre- 
værnsråd, som bl.a. af egen drift skal stille for- 
slag til justitsministeren om ændringer i love, 
bekendtgørelser og cirkulærer. Nu er det jo så- 
dan, at der i dag findes to råd på dyreværnsom- 
rådet, nemlig Det Veterinære Sundhedsråd og 
Det Etiske Råd vedrørende Husdyr. Yderligere 
et statsligt organ vil efter min opfattelse betyde 
en unødig bureaukratisering af området. 

Hertil kommer, og det er væsentligt, at et dy- 
reværnsråd med den foreslåede kompetence ik- 
ke vil have det dertil hørende ansvar. Det er 
Folketinget, der har ansvaret for dyreværnslo- 
ven, og det er den til enhver tid siddende justits- 
minister, der har ansvaret for bekendtgørelser 
og cirkulærer i henhold til dyreværnsloven. 
Derfor bør det også være Folketinget og mini- 
steren, der har den udfarende kraft med hensyn 
til ændringer på dette område. Med andre ord: 
Ansvar og kompetence må følges ad. 

SF foreslår også, at der inden år 2000 skal 
være gennemført en række omlægninger for så 
vidt angår dyr i landbruget. Bl.a. foreslår man, 
at der indføres forbud mod fiksering af søer 
samt regler om motion og obligatorisk uden- 
dørsophold om sommeren for køer. 

Jeg vil gerne sige, at jeg har sympati for så- 
danne forslag, når de kan føre til en forbedret 
dyrevelfærd, men jeg vil i den forbindelse min- 
de om, at et enigt udvalg, også omfattende re- 
præsentanterne for dyrebeskyttelsesforenin- 
gerne, i betænkningen om dyreværn har fore- 
slået, at regler om opholdsrum og inventar for 
dyr i landbruget alene kan fastsættes, hvis reg- 
lerne beror på en forpligtelse af international 
karakter, medmindre der er tale om regler af 
mindre indgribende betydning. 


